
  

 

 





 

الحًد لله انري ْداَا ٔيا كُا نُٓتدي نٕلا أٌ ْداَا الله، الحًد لله ٔانشكس لله الحًد لله زب انعالمين، 
 ٔانصلاج ٔانسلاو عهى زسٕل الله.

 ٌطٍة نُا أٌ َضع انهًساخ الأخيرج لمركستُا ْرِ ٔأٌ َتقدو تثانغ انشكس ٔانتقدٌس نلأستاذ انفاضم
 عهى اقتراحّ يٕضٕع انثحث، ٔيا ترنّ يٍ جٓد ٔيتاتعح يدج الإشساف. د. غسٌاًَ زشٍد
عهى قثٕنّ  عًس تٍ طٌٕهحعهى قثٕلها تسؤض لجُح المُاقشح، ٔالأستاذ  تهعكسٔو كسيمحكًا َتقدو تانشكس نلأستاذج 

 يُاقشح ْرِ المركسج.
َٔتٕجّ تانشكس ٔانتقدٌس إلى كم أساترتُا انكساو تقسى انفٍصٌاء بجايعح قاصدي يستاح ٔزقهح انرٌٍ دزسَٕا 

 في يسحهح انتعهٍى الجايعً.
 شٔأٌد خديجحيسؤٔل مخبر الهُدسح المدٍَح ، ٔالى طانثح اندكتٕزاِ  كشيرد عهًستاذ كًا َتفضم تانشكس نلأ

 عهى يا ترنِٕ يٍ جٓد كاٌ نّ الأثس انثانغ في ترنٍم انصعٕتاخ ٔتقدٌى انتسٍٓلاخ لإنجاش ْرا انثحث.
 كًا َشكس جمٍع المسؤٔنين ٔانعايهين في:

 جايعح ٔزقهح( مخبر الإشعاع ٔانثلاشيا ٔفٍصٌاء انسطٕح )
 ٔزقهح  (مخبر الأشغال انعًٕيٍح في الجُٕب )

 المدٍَح جايعح ٔزقهحمخبر الهُدسح 
كم يٍ ساعدَا في انجاش ْرا  ء المٕاد ٔإلىٔالى جمٍع انصيلاء ٔانصيٍلاخ في اندزاسح ٔخاصح طهثح فٍصٌا

 انعًم.
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Erreur ! Signet non défini. 
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Abstract: 

Sand dunes account for  40% of  the  area of Algeria however, It s 
exploitation is limited to traditional applications, and construction, and because the 
sand contains important chemical elements such as quartz used in modern 
applications and industries opens a wide area for study and analysis scientifically. 

The main objective of this work is to study the physical and chemical 
properties of  sand dunes of the area of Taibat، using some physical، chemical and x-
ray)DRX( methods where the results showed that sand dunes of Taibat characterized 
by a good granular gradient and a high purity of  up to 86.19% the results of the 
chemical analysis showed that the sand of  the sand of the studied area contains 10% 
of calcium carbonate، 7.31% gypsum، 1% sulfur dioxide، 88.69% non- dissolved 
matters such as quartz and some other components. 

X-ray diffraction technique confirmed there salts obtained from chemical 
analysis that sand is mainly composed of quartz and a signification proportion of 
calcium carbonate and gypsum. 

Key words: sand dunes, x-ray diffraction, chemical analysis, granular gradient, the 
sand equivalent. 

          


